
در ایران کمتر درباره کاربردهای فناوری صلح آمیز هسته ای سخن گفته شده 
است. این فناوری متشکل از سه بخش اصلی »تولید انرژی هسته ای«، »تولید 
سوخت های هسته ای« و »کاربرد پرتوها« است. گفته می شود تقریبا نیمی از 
گردش مالی فناوری هسته ای در جهان به حوزه کاربرد پرتو مرتبط است. اهمیت 
کاربرد پرتوها باعث شد در ایران، شرکتی با عنوان شرکت توسعه کاربرد پرتوها 
)تکاپ(، با هدف به کارگیری و گسترش این فناوری در جهت بهبود کیفیت 
زندگی مردم و ارتقای صنعت کشور تاسیس شود. این شرکت که زیرمجموعه  
سازمان انرژی اتمی ایران است، وظیفه به کارگیری پرتوها در جهت کاهش 
بارمیکروبی و افزایش ماندگاری موادغذایی بدون استفاده از افزودنی های 
شیمیایی، اصلاح و بهبود کیفیت بذرها، کاهش ضایعات محصولات 
کشاورزی، استریل کردن محصولات پزشکی و بهداشتی، تولید رادیوداروهای 
تشخیصی و درمانی و... را برعهده دارد. با توجه به گسترش کاربرد پرتوها در 
جهان و ایران، نیاز به شناخت دقیق تر این حوزه از انرژی هسته ای است. در 
این زمینه با سیدپژمان شیرمردی، معاون سازمان و مدیرعامل شرکت توسعه 
کاربرد پرتوها گفت وگو کردیم. وی تحصیلات خود تا مقطع دکتری را در رشته 
مهندسی هسته ای در دانشگاه امیرکبیر به پایان رسانده و پیش از این رئیس 
مجتمع پژوهشی ایران مرکزی)یزد(، مدیر آموزش و تحصیلات تکمیلی و معاون 
توسعه مدیریت و منابع پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای و همچنین نماینده 
جمهوری اسلامی ایران در شبکه آسیایی آموزش ANENT بوده است. متن 

گفت وگو با مدیرعامل شرکت توسعه کاربرد پرتوها را در ادامه می خوانید.

به مرور تهدیدات نظامی علیه ایران به خاطر مساله هسته ای کاهش پیدا کرد اما این 
مساله تقریبا طی دو دهه اخیر ایران را تحت تاثیر خودش قرار داده است. این تاثیرات 
سنگین و درهم تنیدگی با مولفه های چندگانه کشور باعث شده سوالی خاص در 
افکار عمومی شکل بگیرد. اینکه آیا این میزان اصرار بر دستیابی به فناوری هسته ای 

ارزشش را داشت؟ 
مساله هسته ای ایران کاملا فنی، علمی و موضوعی درون زاست. اگر بخواهم تعبیر 
جامعی ارائه کنم، برنامه هسته ای ایران مساله فنی، علمی و درون زاست. موضوعی 
که می تواند تمام موضوعات دیگر را پوشش بدهد، »درون زا« بودن این دانش است. 
در فناوری هسته ای و استفاده از آن تمام تلاشی که به ویژه در دو دهه اخیر انجام 
دادیم، به واسطه دانشی بود که توسط جوانان این مملکت کسب شد. اگر ماده ای 
تولید شد به واسطه خودباوری و دانشی بود که در نیروهای بومی و دانشمندان و 
متخصصان مان بود، بنابراین به این دلیل که این برنامه یک مساله کاملا فنی و 
علمی است، ما به عنوان موضوع قابل دفاع، مقاومت برای آن را یک اصل می دانیم. 
امروز هم در چند حوزه در مجموعه فعالیت های هسته ای در دنیا حرف برای گفتن 
داریم. در بخش چرخه سوخت، جزء باشگاه دارندگان چرخه سوخت هسته ای 
هستیم و درکنار کشورهای بزرگ و باسابقه در تولید سوخت هسته ای قرار داریم. در 
کتورهای هسته ای قدرت هستیم و  بحث نیروگاهی جزء کشورهای معدود دارای رآ
بخشی از برق مورد نیازمان توسط این نیروگاه تولید می شود. آیا اینکه میزان، میزان مورد 
قبولی است، معتقدیم نه و باید بیشتر شود. به خاطر همین مطابق سند بالادستی 
سازمان انرژی اتمی و همچنین دستورات مقام معظم رهبری مبنی بر تولید 20 هزار 
مگاوات پیش می رویم. درحال حاضر حدود یک هفتم کشورهای دنیا دارای این 
نیروگاه های هسته ای هستند. در بخش درمان و تشخیص، بیماری های مختلف را 
می توانیم با داروهای هسته ای درمان کنیم و همچنین تشخیص بیماری ها را انجام 
دهیم. ما در این حوزه حتی صادرات داریم. در بخش کشاورزی و مسائل مربوط به 
امنیت غذایی هم فعالیت هایی را شروع کردیم که با سرعت درحال ادامه است. 
به دنبال این هستیم که نقش صنعت هسته ای را در ارتقای امنیت غذایی کشور 
کاملا افزایش دهیم. شاید یکی از موضوعاتی که باید بیشتر درباره اش بحث شود، 
جایگاه انرژی اتمی در موضوع غذا، بهداشت، سلامت و صنعت به ویژه صنعت 

پلیمرها، پتروشیمی، نفت و صنایع است، همچنین جایگاهش در محیط زیست. 
اینها مسائلی است که جا دارد بیشتر درباره آنها صحبت کنیم.

شما ریاست شرکت توسعه کاربرد پرتوها را در اختیار دارید. در خارج کشور بیشتر به 
ابعاد نظامی مساله هسته ای توجه شده است. با توجه به جایگاه تان امکان دارد در 
این بحث جزئی تر شویم؟ پرتوها چه کاربردهایی در این حوزه دارند و ما در داخل چه 
برنامه هایی را تدارک دیده ایم و اینکه در قیاس با کشورهای پیشرو چه وضعیتی داریم؟
اگر بخواهم کاربرد انرژی هسته ای را در بخش کشاورزی و امنیت غذایی به صورت 
خلاصه توضیح دهم می توانم بگویم که چهار روش کلی وجود دارد که می توانیم با 
استفاده از پرتوها به امنیت غذایی کمک کنیم؛ 1- پرتودهی مواد غذایی باعث 
حذف میکروب ها می شود، یعنی اگر یک ماده غذایی داشته باشیم که زمینه 
کپک زدن داشته باشد، با استفاده از پرتودهی می توانیم کپک یا میکروارگانیسم را 
از بین ببریم. با از بین بردن کپک، مدت زمان نگهداری ماده غذایی افزایش پیدا 
می کند، یعنی شما هم به سلامت غذا کمک کرده اید و هم غذا را در زمانی که 
نیاز دارید، استفاده می کنید. بنابراین غذا از بین نمی رود تا ناچار شوید آن را دور 
بریزید و به اقتصاد خانواده ضربه بزنید. 2- برخی محصولات کشاورزی ما مستعد 
رشد آفات حشره ای هستند، یعنی حشرات داخل آن ماده غذایی می تواند رشد 
کند. شما دیده اید در آجیل، خشکبار یا حبوباتی مانند لپه، لوبیا و عدس حشره 
رشد می کند و به  کل ماده غذایی آسیب می زند. با استفاده از پرتوها می توانیم 
آن حشرات را از بین ببریم تا عمر ماده غذایی افزایش پیدا کند. شاید این سوال 
برای شما پیش بیاید که روش های دیگری برای حذف این حشرات وجود دارد 
یا نه؟ یکی از معمولی ترین روش ها، استفاده از مواد شیمیایی است. این مواد از 
عوامل ایجاد بیماری های مختلف هستند. مواد شیمیایی که به عنوان نگهدارنده 
و آفت زداها در موادغذایی استفاده می شوند می توانند باعث ایجاد مشکلات 
بعدی برای سلامتی شود اما با پرتو می توان بدون استفاده از ماده شیمیایی آفت 
آن ماده را حذف کنیم. 3- روش بعدی کمک فناوری هسته ای به کشاورزی و 
امنیت غذایی، تاخیر در جوانه زنی برخی از این مواد غذایی است. حتما در 
منزل دیده اید که از سیب زمینی و پیاز جوانه می زنند. اگر بخواهیم قسمتی از 
سیب زمینی را که جوانه زده یه ناحیه سبزرنگ دارد مصرف کنیم، به دلیل سمی 
که دارد، مشکلات بعدی ایجاد می کند. سیب زمینی یا سیری که جوانه می زند، 
کیفیت اولیه را ندارد و مشکلات بعدی ایجاد می کند و پس از مدتی باید آن را 
دور بریزید. با پرتودهی می توانیم زمان جوانه زنی را به تاخیر بیندازیم، یعنی شما 
محصولی را که خریداری کرده ای، می توانی مدت زمان بیشتری نگهدای کنی یا 
کشاورز محصولش را برداشت کرده ولی می خواهد آن را در انبار نگهداری کند. 
فرض کنید سردخانه ندارد یا هزینه های این کار سنگین است. او به راحتی با 
پرتودهی می تواند محصول را در انبار نگهداری کند و در زمانی که بازار مطالبه 
می کند این محصول را به بازار تحویل دهد. متاسفانه درحال حاضر حدود 30 
درصد محصولات کشاورزی ما تلف می شود. یکی از راه های مهم برای جلوگیری 
از ایجاد ضایعات، پرتودهی به ویژه پرتودهی برای جلوگیری از جوانه  زنی زودرس 
گونه های کشت شده[  برخی محصولات است. 4- مساله چهارم تولید ارقام ]
جدید و با بهره وری بالا و مقاوم در مقابل تنش های محیطی است. با استفاده 
از فناوری هسته ای می توان رقم هایی را تولید کرد که محصول بیشتری را تحویل 
دهند و همچنین دربرابر آفت ها مقاوم باشند، یعنی وقتی دارید این محصول را 

می کارید چندان به استفاده از سم و مواد آفت کش نیاز ندارید. 

اشاره کردید 30 درصد محصولات کشاورزی ما از بین می رود. اگر بخواهیم با پرتودهی 
به اینها عمردهی کنیم، تمام 30 درصد را می توانیم حفظ کنیم؟

سوال درستی پرسیدید. نگاه  ما این است که بتوانیم با استفاده از انرژی صلح آمیز 
هسته ای یا پرتوها بخش مهمی از این 30 درصد را کاهش دهیم. روش های متفاوتی 
در دنیا وجود دارد ولی یکی از مهم ترین آنها استفاده از پرتوهاست. امروز بیش از 
50 درصد ماده رادیواکتیو کبالت ۶0 برای پرتودهی، در ایالات متحده مصرف 
می شود. این نکته مهمی است. ما باید سهم مان را در پرتودهی مواد غذایی در دنیا 

افزایش بدهیم. شاید در گام اول نتوانیم همه محصولات کشاورزی را با استفاده از 
پرتوها افزایش دهیم اما می توانیم بخش قابل ملاحظه ای را که پرتو می تواند در آن 
دخالت کند، افزایش دهیم. ما می توانیم صادرات محصولات گرانقیمت مانند 
، غلات و حبوبات را که برایمان ارزشمندند با پرتودهی افزایش دهیم.  ، گردو انجیر
اگر این محصولات برای مصرف در داخل است، میزان انبارمانی شان را افزایش 
دهیم. بخشی از این 30 درصد ضایعات مربوط به سبزیجات و صیفی جات 
است. شاید این سوال پیش بیاید که آیا پرتودهی آنجا معنا پیدا می کند؟ بله، 
. از بعد تجهیزاتی  می تواند اما اینکه انتظار داریم همه اینها را پوشش بدهد، خیر
فعلا امکانش نیست. ضمنا خاصیت برخی مواد غذایی به شکلی است که 

نمی توانیم چنین کنیم. 

یکی از مشکلات بزرگ ایران فشار به منابع آبی است. تقریبا 90 درصد از آن هم صرف 
کشاورزی می شود. شما گفتید 30 درصد محصول از بین می رود و امیدواریم با پرتودهی 
بخشی از آن حفظ شود. آماری وجود دارد که اگر این کار انجام شود چه مقدار به منابع 

آبی ایران کمک می کند؟
بیش از دومیلیارد نفر در دنیا دچار ناامنی غذایی و بیش از 8۶0 میلیون نفر دچار 
سوءتغذیه هستند، بنابراین موضوع غذا و امنیت غذایی مساله ای مهم و راهبردی 
برای دنیاست. اگر درکنار کشورهای پیشرفته دنیا نتوانیم خودمان را رشد دهیم و 
نقش تجهیزات جدید را در ارتقای امنیت غذایی افزایش دهیم، قطعا قابل قبول 
نخواهد بود. معتقدیم با ظرفیت نیروی انسانی، منابع خوب، زمین های قابل کشت 
برای کشاورزی- هم در حوزه دیم و هم آبی- این ظرفیت وجود دارد که در امنیت 
غذایی حتی برای خیلی از کشورها الگو شویم. 30 درصد ضایعات کشاورزی، یعنی 
غذای بیش از 10 میلیون نفر در کشور و از بین رفتن بیش از 9 میلیارد مترمکعب آب. 
این رقم ها خیلی بزرگ است. اگر نگاه مان به مدیریت منابع آب است، باید ضایعات 
کشاورزی مان کم شود. برای همین باید به سمت روش های جدید برای حفظ مواد 
غذایی و افزایش انبارمانی شان حرکت کنیم. ما این موضوع را به جدیت دنبال 

می کنیم و تلاش داریم بخش های مختلف را همگام و همسو کنیم. 

صرفه جویی 9 میلیارد مترمکعب، تقریبا معادل 10 درصد مصرف سالانه آبی کشور است. 
مساله دیگری هم وجود دارد؛ در ایران بحث تنش های آبی زیاد شده است. برای رفع 
این تنش ها طرح هایی برای انتقال آب از دریای عمان به مناطق مرکزی کشور یا حتی 
اتصال دو دریا به هم در دست اجرا قرار دارد. شما اشاره کردید بذرهایی را می توان تولید 
کرد که مقاوم به تنش های محیطی باشند. این امر دوسویه به مساله آب کمک می کند. 
آماری در این باره وجود دارد؟ آیا آن گیاه یا درخت تنها دربرابر آفات مقاوم است یا میزان 

مصرف آب آن هم کمتر است؟
با اثر پرتوها روی برخی بذرها می توانیم محصولاتی به دست بیاوریم که در مقابل 
ک، آفت هایی مانند ورس یا خوابیدگی برنج -که یکی  ک، خشکی خا شوری خا
از آفت های مهم است که به محصول آسیب می زند- و همچنین بیماری های 
مختلف مقاوم باشند. اما تا امروز چقدر در بازار این محصولات حضور داشته؟ کم. 
چرا؟ چون تحقیقات و رسیدن به یک رقم مناسب برای عرضه به بازار در مقیاس 
بالا، هفت تا 10 سال زمان می برد. شاید یکی از دلایل کم بودن این ارقام در بازار همین 
است. تلاش می کنیم در آینده سهم محصولات سالم را که دارای بهره وری بالا و 
مقاوم در برابر آفات هستند، افزایش دهیم. اثر مهمش، کاهش میزان آفت زده های 
سمی در حوزه کشاورزی است. استفاده از فناوری هسته ای در بخش کشاورزی 
در دنیا سابقه ای بیش از 70 ساله دارد. حدود 70 سال است که دنیا از پرتوها در 
بخش کشاورزی استفاده می کند. جالب است بدانید فضانوردان آمریکایی در 
یت های فضایی بسته های غذایی پرتودهی شده با میزان دوز خیلی بالا  مامور
را همراه خود می برند. در ماموریت فضایی، نباید هیچ میکروبی درون محصول 
کشاورزی باشد تا فاسد نشود. اگر بخواهند برای حفظ محصول، از مواد شیمیایی 
یا مواد نگهدارنده استفاده کنند، باید آنقدر این ماده زیاد باشد که بتواند از رشد 
میکروب ها و کپک ها جلوگیری کند. مردم باید بدانند که در کشورهای پیشرفته، از 

پرتودهی در بخش های مهم علمی و تحقیقاتی استفاده می شود. 

در اروپا شاهد احزاب سبز هستیم که رویکردشان محیط زیستی است. در ایران هم 
چند سالی است به خاطر افزایش جمعیت و مصرف کنندگی این مساله مهم شده 
است. در مقطعی اشاره کردید که این موضوع می تواند روی بذرهای مقاوم به شوری 
هم اثرگذار باشد. اینطور که یادم می آید در خوزستان اراضی کشاورزی وسیعی داریم 
که یکی از مشکلات  تلاقی صنعت نیشکر و کارخانه های آن شوری خاک است. 
بعضی از روستاها و زمین های کشاورزی پایین دست کارخانه ها با شوری خاک مواجه 
هستند و هیچ کشاورزی عمده ای ندارند. محاسبه ای درباره میزان شوری خاک در ایران 

 و اینکه چه مقدار سرمایه گذاری وجود دارد در دست داریم؟ 
قطعا تمام این زمین ها قابل کشت نیستند. اینکه ما چقدر زمین قابل کشت در 
کشور داریم که اینها چند درصد آبی و چند درصد دیم هستند، متفاوت است. 
آمارها هر سال به دلیل خشکسالی تغییر می کند. شاید زمینی که تا سال گذشته 
آبی بوده، امسال زمین دیم باشد. اما رویکرد ما چیست؟ می خواهیم محصولی تولید 
شود که مقاوم در برابر شوری و کم آبی باشد. این قطعا انجام پذیر است. حالا چه در 
وسعت های کم و چه زیاد. رویکرد ما این است که آن محصول تولید شود. تحقیقاتی 
در سازمان انرژی اتمی در حال انجام است و محصولاتی هم تولید شده است. در 
آینده نزدیک اینها را وارد بازار خواهیم کرد. اطمینان داریم با توجه به ظرفیت علمی و 
دانشی که در سازمان انرژی اتمی وجود دارد، برای این موضوع راهکار خواهیم داشت. 

 تقریبا پرتودهی و تمرکز بر این قضیه می تواند جایگزین بسیاری از طرح هایی باشد 
یست درنظر گرفتند. کدام کشورها در این حوزه ها برترند؟  که برای بهبود محیط ز

کشورهای پیشرو چه کشورهایی هستند و وضعیت ما چگونه است؟ 
در بخش پرتودهی جزء معدود کشورهایی هستیم که این صنعت مهم را  در اختیار 
یم. در سال 13۶4 اولین سامانه پرتودهی ما در تهران نصب شد. این سامانه  دار
وظیفه پرتودهی به موادغذایی، محصولات کشاورزی و تجهیزات پزشکی را برعهده 
یم. این سامانه ها با  داشت. امروز بعد از 28 سال ما چهار سامانه پرتودهی دار
استفاده از پرتوهای الکترون و گاما در سه بخش به صورت جدی کار می کنند: 

1-پرتودهی محصولات کشاورزی  
2- پرتودهی استریل تجهیزات پزشکی: اگر بخواهم نام ببرم، ایمپلنت ها گزینه های 
مهم پرتودهی هستند، چون در درون بدن قرار می گیرند و حتی الامکان باید استریل 
شوند و هیچ میکروبی در آن نباشد؛ یا ظروف آزمایشگاهی که در آزمایشگاه 
تشخیص طبی است حتما باید استریل شوند. اینها با پرتودهی کیفیت بهتری 
خواهند داشت. در بخش پلیمرها، پرتودهی باعث افزایش مقاومت خواهد شد. 
ما با استفاده از میزان کمی پرتو می توانیم مقاومت کششی و  خاصیت ارتجاعی 
پلیمرها را افزایش دهیم، بنابراین در مقابل شرایط محیطی مقاومت و طول عمر 
بیشتری دارند. به عنوان مثال لاستیک ماشین یکی از آن موارد است. اگر ماده 
اولیه لاستیک پرتودهی شود خاصیت ارتجاعی بیشتری داشته و در برابر سایش 
از مقاومت بالاتری برخوردار  خواهد بود. از طرف دیگر وزن لاستیک هم کاهش 
پیدا کرده و در برابر سوختگی مقاوم خواهد بود. پرتودهی پلیمرها، آنها را در 
مقابل بسیاری از سوختگی ها مقاوم می کند و عمر لاستیک را افزایش می دهد. 

ی استفاده از مواد شیمیایی برای  یکی از مشکلات صنایع بزرگ لاستیک ساز
افزایش مقاومت لاستیک ها است. این در حالی است که پرتودهی یکی از بهترین، 
مهم ترین و مطمئن ترین روش ها برای افزایش مقاومت لاستیک هاست. ما  این 
پیشنهاد را به صنایع دادیم تا سهم قابل ملاحظه ای از مواد اولیه لاستیک های 

ماشین را پرتودهی کنیم. این نیازمند ورود و تقاضای صنعت کشور است. 
3- صنایع سیم و کابل: این به خصوص در خودرو که برخی از سوختگی ها و 
آتش سوزی ها به دلیل وجود همین مواد پلاستیکی در روکش کابل ها یا قطعات 
گر این مواد پرتودهی شوند، مقاومت  داخل کابین ماشین است، نمود دارد. ا
بالاتری خواهند داشت و قطعا عمر مفید آنها بعد از پرتودهی افزایش پیدا می کند. 
در مجموع می توان گفت که جایگاه ایران در پرتودهی محصولات کشاورزی و 
مواد غذایی باید ارتقا پیدا کند. ما کمتر از یک دهم درصد محصولات کشاورزی 
را پرتودهی می کنیم. اگر بخواهیم به اقتصاد کشور و کشاورز و خانوار کمک کنیم 
باید این درصد را افزایش دهیم. در بحث پرتودهی تجهیزات پزشکی و کالاهای 

یر یک دهم درصد کالای یکبار مصرف پرتودهی می شود، در حالی  پزشکی ز
که کشورهای پیشرفته بیش از 45 درصد کالاهای یکبار مصرف شان پرتودهی 
می شوند. بنابراین محصولی که با پرتودهی در کشاورزی و پزشکی تولید می شود 
و بیرون می آید، کیفیت بالاتری خواهد داشت. از لحاظ هزینه هم در بلند مدت 

نسبت به روش های معمول هزینه پایین تری دارد. 

 در حوزه امنیت غذایی کارخانه ای ساخته ایم یا داریم یا برنامه ای برای آن داریم؟ 
یم در 12  در رابطه با بحث امنیت غذایی مرتبط با فناوری هسته ای، قصد دار
نقطه با ظرفیت بالای تولید محصولات کشاورزی و لجستیک، سامانه پرتودهی 
نصب کنیم. این هدفگذاری ما تا پایان برنامه پنج ساله است؛ یعنی کارخانجات 
بزرگ پرتودهی برای محصولات کشاورزی و موادغذایی ایجاد کنیم. استان های 
خوزستان، فارس، کرمان و بعد استان های دیگر به عنوان استان های هدف 
ی بالایی دارند، در نظر گرفته شده اند. این  که میزان تولید و محصول کشاورز
استان ها سالانه بیش از چند میلیون تن تولید محصول کشاورزی دارند. از طرف 
دیگر وجود مناطق لجستیک در این استان ها باعث شده این هدفگذاری برای 
یم در کل استان ها  این 12 نقطه باشد. اما در برنامه ریزی بلندمدت، قصد دار
سامانه پرتودهی محصولات غذایی و تجهیزات پزشکی داشته باشیم تا کالایی 

با کیفیت تقدیم مردم کنیم. 

موضوعی در فضای مجازی منتشر شده که احتمالا تئوری توطئه باشد. گفته می شود 
برخی کشورها اقداماتی همچون حمله بیولوژیک و آلوده سازی بذرها و محصولات 
کشاورزی را در دستور کار دارند. آیا امکان این حملات وجود دارد؟ آیا پرتودهی در 

این قضیه موثر است؟ 
یکی توسط نظام سلطه همیشه برای همه موضوعات که  برای  امکان حمله بیولوژ
محصولات کشاورزی نیز احتمال آن وجود دارد. مثلا ویروس کرونا یک ویروس 
دست ساز بود که در آزمایشگاه برخی کشورها تولید و تکثیر شد. اگر کشوری بخواهد 
توطئه بکند و حمله ای داشته باشد، می تواند از ظرفیت آفات کشاورزی استفاده 
کند. موضوع حائز اهمیت، آمادگی ماست. باید تکنولوژی موردنظر را برای مقابله 
با این حملات داشته باشیم و پیش بینی کنیم در صورت سرایت فلان حشره یا 

بیماری به باغ ها و مزارع، چگونه باید با آن مبارزه کنیم. 
راحت ترین روش مبارزه با آفات، استفاده از آفت کش های شیمیایی است اما 
ابعاد سلامتی هم مهم هستند. آفت کش ها در بلند مدت آسیب های فراوانی برای 
سلامتی فرد ایجاد می کنند اما با استفاده از تولید ارقام مقاوم در برابر آفات و آمادگی 
ی حشرات با پرتوها یا روش  استفاده از روش های مهمی مانند روش عقیم ساز
اس آی تی می توانیم با این مشکل مقابله کنیم. در حال حاضر در مکزیک و آمریکا 
بدون هیچ ماده شیمیایی، از پرتوها برای عقیم سازی حشرات استفاده می شود. 

یکی از موضوعات منطقه ما، بی ثباتی یا سیالیت جمعیت است. ما با بی ثباتی 
جمعیتی مواجه ایم. یکی از نمونه های اخیرش رسیدن تعداد مهاجران افغانستانی در 
ایران از دو میلیون نفر به نزدیک 6 تا 10 میلیون نفر است. خیلی ها دلایل امنیتی را عنوان 
می کنند، در حالی که طالبان نمی تواند شش میلیون نفر را بکشد. آن مساله اصلی 
پشت قضیه مهاجرت ها، امنیت غذایی است. میلیون ها نفر  شهروند افغانستانی 
به دلیل نگرانی از امنیت مهاجرت کرده اند. آیا ما به جایی می توانیم برسیم که به 
کشورهای منطقه هم کمک کنیم. به پاکستان یا افغانستان که بتوانیم جمعیت های 

این کشورها را در مبدا تثبیت کنیم؟ 
یم. یک بخش از  مهم این است که اولین گام را در بخش کاهش ضایعات بردار
مساله امنیت غذایی به تولید برمی گردد. بایستی به حدی تولید کنیم که بتوانیم نیاز 
مردم خودمان را تامین کنیم. در گام دوم مساله نگهداشت مطرح است. وقتی بحث 
امنیت غذایی می شود شاید افکار به سمت تولید بیشتر برود ولی واقعیت این طور 
نیست. من حداقل مقدار را بیان کردم که با ضایعات کشاورزی، غذای 10 میلیون 
نفر از بین می رود. شاید بیشتر از این باشد و تا 15 میلیون نفر جمعیت را پوشش 
بدهد. بنابراین مساله نگهداشت و مدیریت نگهداری و حمل ونقل محصولات 
کشاورزی بسیار مهم است. یعنی همان اندازه که تولید مهم است، نگهداشت هم 
مهم است. نقش و جایگاه انرژی اتمی در بعد دوم یعنی نگهداشت موادغذایی، 
مطرح است. حالا اینکه ما با این روش ها می توانیم افرادی را در کشورهای مبدا 
خودشان نگهداریم این قطعا به حجم تولید، نگهداشت و سیاست های صادراتی 

برمی گردد که چقدر غذای مازاد برای صادرات به همسایگان داشته باشیم.
 

 در آینده امکان دارد کارخانه های پرتودهی را در کشورهای دیگر تاسیس کنیم؟
یم در  یم. اگر کشورهای منطقه پای کار بیایند، آمادگی دار بله، این آمادگی را دار
موضوع امنیت غذایی و سلامت، اتحادیه ای با عنوان اتحادیه کشورهای مسلمان 
ی  برد پرتوها را تشکیل دهیم. امکانات و ظرفیت در جمهور برای توسعه کار
اسلامی ایران وجود دارد که به کشورهای همسایه، هم خدمات پرتودهی ارائه 
دهد و هم برایشان تجهیزات پرتودهی بسازد. همچنین می توانیم موادی که در 
فرآیند تولیدشان از پرتوها استفاده می شود را به این کشورها صادر کنیم. یکی از 
تی که سال ها وجود داشت، مساله ایران هراسی بود. کشورهای نظام سلطه  مشکلا

برای اینکه کشورهای همسایه را از ایران بترسانند، فضای منفی ای نسبت به توسعه 
برنامه هسته ای ایران ایجاد کردند. امروزه دیگر اجازه چنین کاری را نمی دهیم. 
به کشورهای همسایه بارها اعلام کردیم که فناوری صلح آمیز را برای خدمت به 
یست می خواهیم و این  مردم و برای موضوع انرژی، غذا، سلامت و برای محیط ز
یم که این انرژی صلح آمیز و این پرتوها را به عنوان ابزار معجزه آسا  توانمندی را دار

در اختیار آنها قرار دهیم تا از این ظرفیت خوب بهره مند شوند. 

 به مسائل پزشکی هم اشاره کردید. افکار عمومی با مساله رادیوداروها و بیماران 
سرطانی و اینکه ما در گذشته محدودیت هایی داشتیم از تحریم ها آشنا بوده و آن 
را لمس کرده اند. شما چندین سال مستمر با این مساله برخورد داشتید و پستی ها 
و بلندی ها و اثرات این تحریم ها را دیده اید. ما چه وضعیتی و چه گرفتاری هایی 

داشتیم و الان در چه وضعیتی هستیم؟
موضوع هسته ای در فضای اجتماعی خیلی از کشورها اختصاص فقط به یک 
حوزه خاص ندارد. در دنیا 99 درصد فعالیت های مربوط به هسته ای، در حوزه های 
غیرنظامی است و کمتر از یک درصد آن در حوزه نظامی است. ما در دو دهه اخیر 
بارها در مجامع بین المللی اعلام کردیم که به دنبال آن 99 درصد کاربرد فناوری 
هسته ای در بخش پزشکی و امنیت غذایی و محیط زیست هستیم. هیچ وقت هم 
به دنبال آن یک درصد که مربوط به حوزه نظامی است، نبودیم و قطعا نیستیم. نگاه 
ما استفاده از این فناوری ارزشمند در جهت رفاه مردم است. در برخی سال ها ما با 
تحریم دارویی هسته ای مواجه بودیم. یعنی رادیوداروها را به راحتی به ما نمی دادند. 
این آثارش متاسفانه در بدنه جامعه مشخص بود و مردم ما آسیب می دیدند. بیماران 
ما برای تشخیص، تسکین یا درمان رادیودارو نداشتند اما امروز با لطف الهی و 
تکیه بر توان دانشمندان هسته ای توانستیم یکی از کشورهای تولید کننده عمده 
رادیوداروها در دنیا شویم. این پیشرفت ها مختص بحث رادیوداروها نیست. یعنی 
ما اگر مساله سلامت را به طور کلی تبیین کنیم و اثر پرتوها را در این مقوله، بررسی 
کنیم، قطعا یکی از موضوعات مهم تولید مواد با کاربری پزشکی است که یکی از 
حلقه های زنجیره تولید آن پرتودهی است. مانند پودرهای بندآورنده خون. این 
پودرها با قیمت زیاد از خارج کشور وارد می شد. نیاز کشور در این حوزه بالاست. 
در سازمان ماده ای تولید کردیم که از نمونه خارجی با کیفیت تر و بهتر است. این را 
پزشکانی که روی ماده مطالعات بالینی انجام دادند، تایید کرده و گفته اند که این 
ماده نسبت به نمونه خارجی بهتر بوده و امروز یکی از نیازهای کشور است. ما در 
این حوزه هم ورود پیدا کردیم و به دنبال اخذ مجوز این ماده هستیم که هم بتوانیم 
نیاز داخل را تامین کنیم و هم آن را صادر کنیم. مواد دیگری مثل سوپر جاذب هایی 
که کاربرد بهداشتی دارند یا خیلی از ماده های دیگر که به نحوی با سلامت سر و 
کار دارند مثل هیدروژل های پوشش دهنده زخم که برای زخم های سوختگی، 
زخم های دیابتی و زخم های بستر استفاده می شوند، اینها مواد پلیمری هستند که 
در فرآیند تولیدشان پرتو حضور داشته است. سالانه بیش از چند میلیون دلار منابع 
صرف واردات این محصول می شود. اگر محصول ما با اخذ مجوز وارد بازار شود، 
می توانیم به حوزه اقتصادی کشور کمک کنیم. یک بخش دیگر در حوزه پرتودهی 
یا استفاده از فناوری صلح آمیز هسته ای در بهداشت و سلامت، استریل سازی 
کالای پزشکی است. امروز خیلی از تجهیزات پزشکی باید با استفاده از پرتوها 
استریل شوند. سازمان بهداشت جهانی بیش از 15 سال است که استفاده از مواد 
شیمیایی را محدود کرده است ولی بایستی جایگزین در کشور وجود داشته باشد 

که بتوان کم کم استفاده از روش های شیمیایی را کنار زد. 

در رادیوداروها ما صادرات داریم؟
تا قبل از بیماری کرونا به کشورهای مختلفی مثل عراق و هندوستان و یکی دو 
پایی صادرات داشتیم. امروز هم نگاه مان این است که بتوانیم این  کشور ارو

صادرات را دوباره انجام دهیم. 

پس امروز به دنبال پس گرفتن سهم هستید؟
ان شاءالله.

معمولا آمار خیلی دقیقی وجود ندارد اما آیا آمار حدودی داریم که با تولید رادیوداروها 
چقدر صرفه جویی ارزی کردیم و چقدر از هزینه بیماران کمتر شده است؟ چون در 

بیماری، هم به بیمار فشار می آید و هم به صنعت بیمه. 
آمار دقیق قطعا وجود ندارد. این یک واقعیت است اما ما حدودی می توانیم 
بحث کنیم. شما فردی را در نظر بگیرید که می خواهد یک اسکن پت بگیرد، 
»پت سیتی«؛ یک تصویربرداری تلفیقی پزشکی هسته ای و همچنین رادیوگرافی.

 
؟ برای تشخیص تومور

بله، تشخیص تومورها و متاستازهای سرطانی. در همین کشور همسایه - ترکیه- 
هزینه یک اسکن پت سیتی حداقل 2500 دلار است. هزینه رفت وآمد، اسکان و 
خوردوخوراک را هم حساب کنید. حداقل ۶ یا 7 هزار دلار برای انجام یک اسکن 
یادی است. اما ما این اسکن را شاید با حدود  نیاز است. ۶ یا 7 هزار دلار هزینه ز

یک دهم قیمت در کشور انجام می دهیم.

 20 تا 30 میلیون تومان؟
بله. باید گسترش پیدا کند. یا قیمت خیلی از کیت های دارویی که امروز در 
کز پزشکی هسته ای استفاده می شود حدود یکی دو میلیون است. همین  مرا
فرآیند تشخیصی اگر در خارج از کشور انجام شود، حدود 500 تا هزار دلار هزینه 

خواهد داشت.

 اینها مواردی بوده که در ایران نداشتیم یا دستگاهش تحریم بوده ؟
تحریم بوده ولی الان رادیوداروها که بخش مهم پزشکی هسته ای است را تولید 
می کنیم. بر فرض مثال فردی را در نظر بگیرید که بیماری سرطانش متاستاز کرده 
و در سال نیاز به چهار مرتبه رادیودارو برای تسکین بیماری دارد که در کل باید 
چهار دوز تزریق شود. اگر بخواهیم حدودی فرض کنیم، هزینه هر دوز در خارج 

کشور 10 هزار دلار می شود.
 

یعنی حدود یک میلیارد تومان. 
بله، حداقل. ما این را با تلاش همکاران مان در سازمان انرژی اتمی حل کردیم و 
الان بخش مهمی از رادیوداروهایمان تولید داخل است. شاید این مساله مطرح 
شود چه تعداد؟ بستگی به سال های مختلف دارد و میزان تولید و تقاضای 
بیمارستان. توانستیم از 500 هزار تا یک میلیون دوز را پوشش بدهیم. شاید به 

صورت تخمینی سالانه بیش از 30 تا 40 میلیون دلار از خروج ارز جلوگیری کرد.
 

پس تقریبا ما هزینه های دلاری را تبدیل به ریالی کردیم و ابعادش را به اندازه سرانه 
خانوار آوردیم. 

دقیقا.

با توضیحات شما هزینه درمان سرطان در بیمارستان داخلی فکر نمی کنم بیش از 
40 تا 50 میلیون تومان باشد؟

بخش مربوط به حوزه رادیوداروها قطعا نسبت به نمونه های خارجی تا یک دهم 
کمتر است. هزینه یک تصویر پت اسکن که برای تشخیص است و از رادیوداروهای 
مختلف مانند اف دیژی استفاده می کند، با هزینه های جانبی اش در خارج حدود 
شش یا هفت هزار دلار خواهد شد. در بیمارستان های داخلی این میزان تقریبا 

20 میلیون تومان و شاید کمتر است. 

ما درباره درمان سرطان با علم پرتوها صحبت کردیم. یک اشکال در افکار عمومی 
هست آیا این پرتودهی به ویژه کارخانه های پرتودهی موادغذایی خودشان سرطان زا 

نیستند یا باعث سرطان زایی نمی شوند؟
، اغلب سوال پرسیده می شود که این ماده غذایی وقتی پرتودهی می شود  خیر
آفاتش از بین می رود آیا ماده رادیواکتیو می شود؟ یا اینکه باعث ایجاد مشکلات 
ی  ؟ ببینید وقتی ماده ای چه کشاورز سرطان یا موارد اینچنینی می شود یا خیر
چه مواد دیگر در معرض پرتو قرار بگیرد، پرتو در برخورد با ماده غذایی، ماده را 
رادیواکتیو نمی کند یعنی ماده پرتوزا نمی شود. پس سوال می شود که چه اتفاقی 
می افتد؟ برخورد پرتو با آن میکروارگانیسم یا میکروب یا کپک یا حشره ای که داخل 
ماده غذایی وجود دارد را از بین می برد. برخورد پرتو با خود ماده غذایی، به حدی 
یم را  نیست که مواد غذایی و موثره آن را کاهش دهد. ما موادی که در طبیعت دار
استفاده می کنیم؛ مانند گندمی که به عنوان پایه اصلی نان استفاده می کنیم و مواد 
غذایی دیگر که در تمام دنیا مصرف می شود همواره در معرض تابش های کیهانی 
است. در معرض تابش های پرتویی زمینی است. یعنی تمام کره زمین سرشار از 
موارد رادیواکتیو است و پرتوها به طور طبیعی در همه دنیا وجود دارند، اما میزان آنها 
کم است. در یک جایی مانند معدن اورانیوم میزانش بیشتر است و در یک جایی 
کمتر است، ولی در همه جای طبیعت وجود دارد یعنی شما چه در قاره آمریکا 
ک مناطق دارای ماده رادیواکتیو  زندگی کنید چه در آسیا مانند چین یا ایران، خا
است. بنابراین هر ماده غذایی در آن زمین ها قطعا پرتو می خورد و در طول میلیارد 
یا میلیون ها سال در معرض پرتوها بوده است. بنابراین پرتودهی به مواد غذایی چه 
طبیعی باشد و چه به وسیله دستگاه ها، مواد غذایی را رادیواکتیو نمی کند و تنها 
آلودگی میکروبی و حشره ای را از بین می برد. میزان کاهش یا از بین رفتن ویتامین 
، حفظ  یا پروتئین ها یا هیدروکربن های آن ماده غذایی در یک دور مشخص پرتو
، WHO، IAEA و FDA پرتودهی مواد  خواهد شد. پنج نهاد بین المللی مانند فائو
یم و برای مرور یا یادآوری  غذایی را تایید کرده اند. 9 استاندارد ملی موادغذایی دار
باید بگویم امروز بزرگ ترین دانشمندان دنیا در ماموریت های فضایی از موادغذایی 
با میزان بالای پرتودهی استفاده می کنند. این صنعت هفت دهه در دنیا کار 
می کند و بیش از 80 درصد سامانه های پرتودهی موادغذایی در کشورهای بزرگی 

مانند چین، روسیه، آمریکا و هندوستان هستند و هیچ مخاطراتی نداشته اند. 

یست شاید یکی از موضوعات بسیار مهم کشور است. ما با  موضوع محیط ز
گردوغبارها مواجهیم. می خواستم جمع بندی بر تاثیرات پرتوها بر حفاظت از 

محیط زیست داشته باشیم. 
یست چند کار می توانیم انجام دهیم. یکی از مهم ترین کارها تولید  در محیط ز

یت مصرف آب مساله  ی شده است. امروز بحث مدیر محصولات پرتوفرآور
گر برگردیم به بحث امنیت غذایی که  مهمی است. مدیریت مصرف آب باز ا
تولید یک بعد است و نگه داشت یک بعد دیگر و هر دو مهم هستند. برای 
مساله آب هم همین است یعنی تولید آب با استفاده از روش های مختلف 
مانند آب شیرین کن های هسته ای مساله مهمی است. الان سازمان انرژی اتمی 
برنامه دارد که در کنار نیروگاه های آینده ای که در برنامه تولید 20 هزار مگاوات برق 
است، واحدهای آب شیرین کن نیز ایجاد کند. ما مواد پرتودهی شده ای را تولید 
کردیم که قادرند میزان مصرف آب در حوزه کشاورزی را بین 50 تا 70 درصد کاهش 
دهند. به نکته درستی شما اشاره کردید، بخش عمده ای از آب مصرفی کشور در 
بخش کشاورزی است بنابراین اگر کالایی را بتوانیم تولید کنیم که میزان مصرف 
آب کشاورزی را کاهش دهد قطعا در سر جمع مصرف آب، کاهش اتفاق خواهد 
افتاد. این محصولات مانند چه چیزی است؟ مانند سوپرجاذب های کشاورزی. 
سوپر جاذب های کشاورزی که در سازمان انرژی اتمی تولید شده برای مدیریت 
مصرف آب در کشاورزی با کیفیت بسیار بالا است. حدودا حداقل 450 برابر وزن 
خودشان آب جذب می کنند و میزان ماندگاری در خاکشان بین سه تا چهار سال 

ک تخریب می شود.  است یعنی هر سال 25 درصد آن در خا

این روی سطح زمین کشاورزی پاشیده می شود؟
ک گیاه مخلوط می شود.  بله، موقعی که کشت اتفاق می افتد همزمان با کشت در خا
ی می شود آب را جذب می کند و پس از اینکه آب قطع شد به  موقعی که آبیار
یشه گیاه تحویل می دهد و زمینه رشد گیاه را ایجاد می کند.  مرور زمان آب را به ر

در کشت های دیم هم به کار می رود؟
بله، یکی از مزیت های مهمش همین است. 

پس می تواند کشت دیم را توسعه دهد؟
یم و آب  بله، کشت های دیم و گلخانه ای به ویژه در مناطقی که مشکل آب دار
موضوع اول منطقه است، می تواند استفاده شود. خیلی ها شاید در ذهن شان 
سوپرجاذب های وارداتی باشد که آنها نقاط ضعفی داشتند. سوپر جاذب های 
تولیدی سازمان انرژی اتمی چون دارای کیفیت بالا ناشی از استفاده از پرتوها در 
فرآیند تولیدشان هستند، ماندگاری بالایی دارند و به دلیل اینکه ماده شیمیایی 
یستند. از طرف دیگر  در فرآیند ساختشان استفاده نشده، دوست دار محیط ز
برای زمین هایی که نیمه شور هستند، استفاده می شود چون این تعبیر وجود 
ک می شوند. ما این مشکل را  داشت که برخی از سوپرجاذب  ها باعث شوری خا
حل کردیم. مزیت دیگر این محصول نسبت به نمونه خارجی اش استفاده از پرتو 
الکترون در فرآیند تولیدش است. اما برای اینکه اجازه حرکت ریزگردها را ندهیم 
یم که فاز آزمایشی آن در منطقه ای در بناب در کنار  محصولی را در دست تولید دار
یاچه ارومیه در حال پیاده سازی است. نمونه اولیه اش تحت عنوان هیدرومالچ  در
ساخته شده است. هیدرو مالچ با استفاده از برخی مواد پرتودهی تولید می شود و 
یست است. این وقتی روی سطح زمین  موادش کاملا گیاهی و دوستدار محیط ز
قرار می گیرد مانند چسب به سطح زمین می چسبد و اجازه حرکت به ریزگردها 
نمی دهد. اگر در آینده نزدیک نتایج تحقیقاتش نهایی شود، حتما برای استفاده 

حداکثری از آن اقدام می شود. 

صنعت ایران با خرابکاری صنعتی مواجه است و انرژی اتمی از السابقون است. 
آیا در این حوزه ها چنین مشکلاتی را داریم؟ منظورم این است که در حوزه توسعه 

پرتوها آیا احتمال آلوده سازی و تخریب را داریم؟
ی اتمی در ساخت تجهیزات با بالاترین سطح ایمنی کار  ما در سازمان انرژ
می کنیم یعنی مرجع نظارت بر فعالیت های پرتویی ما نظام ایمنی هسته ای کشور 
است. این نظام ایمنی هسته ای کشور بر هر تجهیزی که ساخته شود نظارت 
می کند و باید مجوز کار دهد، حتی مجوز ساخت و موافقت اولیه ساخت باید 
بدهد. برای استفاده از مواد هسته ای هم حتما باید مجوزهای نظام ایمنی اخذ 
شود تا یک فعالیت پرتویی بتواند انجام شود. بنابراین به دلیل حساسیتی که 
بحث فناوری هسته ای دارد ما همیشه با بالاترین سطح استاندارد، اطمینان 
و ایمنی، کار می کنیم و آن هم نظارتش با نظام ایمنی هسته ای کشور است؛ 
بنابراین احتمال اشتباه و ایجاد مشکلات و خطرات تا پایین ترین سطح 

کاهش پیدا می کند. 

اگر نکته ای باقی مانده بفرمایید. 
نکته مهمی که احساس می کنم جای آن خالی بوده و نیاز است مردم آن را جدی 
بگیرند این است که استفاده از فناوری صلح آمیز هسته ای مختص به آن چیزی 
که غرب و نظام سلطه می گویند، نیست. مساله هسته ای یک مساله جهانشمول 
است. فناوری مهمی که می تواند در ابعاد مختلف زندگی مردم از جمله سلامت، 
غذا و محیط زیست حضور داشت باشد و همچنین باعث افزایش کیفیت زندگی 
شود. قطعا مردم این اطمینان را داشته باشند که فرزندان آنها در سازمان انرژی 

اتمی، به دنبال تولید دانشی هستند که باعث رفاه مردم عزیز شود. 

سیدپژمانشیرمردی،معاونسازمانانرژیاتمیازکاربردپرتوهادرزندگیانسانمیگوید

کاهش 70 درصدی
مصرف آب کشاورزی با پرتودهی
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گهی های روزنامه  سازمان آ

a66348018@gmail.com :ایمیل

تلفن وفکس:

 )021( 62999495 

آگهی مزایده عمومی
: مرکز پزشکی، آموزشی و درمانی بوعلی دستگاه مزایده گذار

موضوع مزایده: واگذاری مرکز شنوائی سنجی
 مبلغ سپرده شرکت در مزایده: 300،000،000 ریال واریز فیش نقدی یا ضمانت نامه بانکی

مهلت مراجعه برای اطلاع از شـــرایط مزایده و بازدید محل: تا پایان وقت اداری روز 
چهارشنبه مورخ 1402/09/29

ع(، اول خیابان دماوند-  محل دریافت اســـناد مزایده: تهران، میدان امام حســـین)
بیمارستان بوعلی- تلفن 9-3334803۶ داخلی 33۶

مهلت ارائه پاکات: تا پایان وقت اداری روز پنجشنبه مورخ 1402/09/30
مـــدارک لازم جهـــت دریافت اســـناد مزایده: ارائه مدارک شناســـایی متقاضی، ارائه 
فیش واریزی به مبلغ 3،000،000 ریال به حساب 0109907579008 نزد بانک ملی به 
نام بیمارستان بوعلی تهران )غیرقابل استرداد( بیمارستان در رد یا قبول یک یا همه 

گهی به عهده برنده مزایده می باشد. پیشنهادات مختار و هزینه آ

گهـــی موضـــوع مـــاده 3 قانون و مـــاده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر کلاســـه پرونده های شـــماره 140114410018000853 و 1401114410018000852 و آرای شـــماره 
1402۶031001800۶909 و 1402۶031001800۶904 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســـاختمان های فاقد ســـند رســـمی مستقر در واحد ثبتی عباس آباد تصرفات مالکانه 
و بلامعارض مژگان کیانی فرزند برار و مهدی غفاری فرزند علیرضا مشـــاعا و بالســـویه نســـبت به 
ک ۶0 فرعی  ششدانگ عرصه یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 194/90 مترمربع قسمتی از پلا
از 312 اصلی واقع در مرتع خوشـــامیان دهســـتان کلارآباد بخش دو ثبت عباس آباد خریداری از 
مختار زرودی محدوده مالکیت رسمی صادق مهین دخت اصانلو و غیره محرز گردیده است. 
گهی می شود درصورتی که اشخاص  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
گهی به مدت دوماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در  آ
صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/18
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/02
میم الف: 1618874
ک شهرستان عباس آباد عباس رحمت پور رکنی - سرپرست ثبت اسناد و املا

گهـــی موضـــوع مـــاده 3 قانـــون و مـــاده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتـــی اراضی و  آ
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1402/11443 مورخ 1402/08/22 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بهشهر تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی خانم فائزه زارع تیله نوئی فرزند ابراهیم نسبت به ششدانگ عرصه یک قطعه 
ک 2- اصلی به شماره کلاسه 1402/1043  زمین مزروعی به مساحت 223/13 مترمربع قسمتی از پلا
واقع در اراضی یخکش بخش 19 ثبت بهشـــهر مســـتند مالکیت خریداری شـــده مع الواسطه از 
مالک رسمی ابراهیم سلطان استشهادیه ارائه شده محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
گهی می شود، درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به مدت دو ماه  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آ
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضاء مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/18
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/02
میم الف: 1618880
ک بهشهر فرهاد آقابابانی- رئیس اداره ثبت اسناد و املا

گهی تحدید حدود اختصاصی حوزه ثبتی شهر چمستان  آ
گهـــی قانـــون تعییـــن تکلیف وضعیت ثبتـــی اراضی و ســـاختمان های فاقد  پیـــرو آ
سند رسمی و به استناد تبصره ماده 13 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون اخیرالذکر 
یه سالده علیا بخش 11 به نام  ک 337 فرعی از 8 اصلی واقع در قر تحدید حدود پلا
ی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت  جمشید خاور
 78 / 218 مترمربـــع طبـــق رای شـــماره 1402۶031001301409۶ مـــورخ 03 / 08 / 1402 
هیات قانون تعیین تکلیف در ســـاعت 10 صبح سه شـــنبه مورخه 12 / 10 / 1402 در 

ک مجاور و  محـــل وقـــوع ملـــک به عمل خواهد آمـــد. لذا از متقاضی و مالـــکان املا
صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می شـــود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور 
به هم رســـانند. بدیهی اســـت درصورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی 
آنـــان طبـــق مـــاده 15 قانـــون ثبـــت ملک مـــورد تقاضا با حـــدود اظهارشـــده از طرف  
ین تحدید خواهد شـــد. معترضین می توانند به اســـتناد ماده 20 قانون ثبت  مجاور
یخ تنظیم صورت  و مـــواد 74 و 8۶ آیین نامـــه قانـــون ثبت ظرف مـــدت 30 روز از تار
مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تســـلیم و ظرف مدت یک 

یخ تسلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع  ماه از تار
قضائی نمایند. در غیر این صورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواســـت توســـط 
ن توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با  ی و بدو متقاضـــی  یـــا نماینـــده قانونی و

رعایـــت مقررات ادامه می یابد .
 1402 /09 / 18 : یخ انتشار  تار
میم الف: 1619162
ک شهر چمستان عین الله تیموری - رئیس ثبت اسناد و املا

قوه قضائیه 
ک کشور سازمان ثبت اسنادواملا

حوزه ثبت ملک همدان-ناحیه یک
گهی فقدان سند مالکیت آ

آقای فدایعلی توفیقی مشهود با تسلیم دو بر استشهادیه محلی مصدق به مهر دفتر خانه 3همدان مدعی 
ک 52732 فرعی از  10  اصلی واقع  اســـت که یک جلد ســـند مالکیت چهاردانگ مشـــاع از ششدانگ پلا
در حومه بخش یک همدان که به نامش ذیل دفتر الکترونیکی13992032۶0010142۶۶ سابقه ثبت دارد و 
نزد کسی در بیع شرط نیست و به علت سهل انگاری مفقود گردیده است. لذا به استناد تبصره الحاقی 

گهی می شـــود تا هرکس مدعی انجام معامله یا وجود ســـند  به ماده 120 آیین نامه قانون ثبت بدینوســـیله آ
ک مراجعه  گهی طی مدت 10 روز به اداره ثبت اسناد و املا یخ انتشار این آ مالکیت نزد خود می باشد از تار
و ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله، اعتراض خود را کتبا تسلیم نماید. درصورت انقضای 
مدت واخواهی و ندیدن اعتراض یا درصورت اعتراض چنانچه اصل ســـند مالکیت ارائه نگردد ســـند 
مالکیت المثنی به نام متقاضی صادر و تســـلیم خواهد شـــد. مراتب براســـاس آخرین اطلاعات سیستم 

جامع تهیه و گزارش شده است.
گهی: 1402/09/18  شماره م الف:   1543 تاریخ انتشار آ
شماره شناسه: 1619593

صدای نخبگان، نگاه جوانان

روزنـــــــامه فرهیختـــــــگان

FA R H I K H T E G A N

WWW.FDN.IR

f a r h i k h t e g a n o n l i n e
مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســلامی آزاد  دانشــگاه   

۰9398888699

سیدمهدیطالبی
خبرنگارگروهجهانشهر


